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قیمت طلا زمین خورد
قیمت طلا در بازار تهران با ریزش قیمت مواجه شد، 
به طوری که بازار طلا دیروز رونــدی نزولی را دنبال 
کرد، به طوری که قیمت هــر گرم طلای ۱۸عیار افت 
۸ هزار و ۸۰۰ تومانی را تجربه کرد و به این ترتیب، هر 
گرم طلای ۱۸عیار دیروز در آخرین لحظه معاملات، 
یک میلیون و ۳۴۶ هزار و ۴۰۰ تومان قیمت پیدا کرد 
همچنین هر مثقــال طلا نیز در بــازار، افت ۳۸ هزار 
تومانی قیمت داشت و در نهایت به قیمت ۵ میلیون و 
۸۲۷ هزار تومان رسید.  در این میان، بررسی عملکرد 
یک هفته ای بازار طلا، از افت ۷ هــزار و ۲۰۰ تومانی 
قیمت طلا حکایت دارد، این در حالی اســت که بازار 
طلا در طول یک ماه گذشــته روندی صعودی داشته 
اســت و عملکرد یک ماه گذشــته بازار طلا، افزایش 
۳۱ هزار و ۱۰۰ تومانی قیمت هر گرم طلای ۱۸عیار 
را نشــان می دهد از ســوی دیگر فعالان بازار کاهش 
تقاضا به جهت تورم و پایین آمدن قدرت خرید مردم 
و ناآرامی های اجتماعی را از دلایل کاهش قیمت طلا 
در بازار می دانند اما معتقدند این نوسانات جزئی است 
و همیشه در بازار بوده اســت.  به گزارش خبرآنلاین، 
کارشناسان اعتقاد دارند: سرمایه گذاران و مردم عادی 
باید بخشی از سرمایه خود را در بازارهای مختلف پخش 
کنند. بخشی از ســرمایه، در شرایط مناسب می تواند 
وارد بازارهای دیگر شــود. بخش دیگر را هم می توان 
در بازارهایی مثل طلا ســرمایه گذاری کرد که بنا به 
باور آنها، یکی از بهترین گزینه ها برای سرمایه گذاری، 
خرید سکه و طلا و بهتر از آن گواهی سپرده طلا ست 

که در بورس نیز عرضه می شود. 
 
شرط یک بانک برای پرداخت وام 

در شــرایطی که مســئولان بانکی می گویند برای 
پرداخت تسهیلات خرد، شرط بررسی میانگین یا معدل 
مانده حساب نداریم، مشاهدات میدانی از برخی شعب 
بانک صادرات در روند پرداخت تســهیلات بیانگر این 
است که متقاضیان حداقل باید دو ماه سپرده بگذارند 
تا بتوانند ۱۰ تا ۲۰۰ میلیون تومان بسته به میانگین آن 
سپرده، وام بگیرند.  در پی ممنوعیت بلوکه کردن بخشی 
از مبلغ وام و همچنین سپرده گذاری بدون سود برای 
دریافت تسهیلات، عملکرد بانک ها در این راستا و رعایت 
این بخشنامه مورد بررسی قرار گرفته که دراین گزارش 
به طور نمونه شرایط وام دهی از سوی بانک صادرات و 
چگونگی برخورد این بانک با بخشــنامه مربوطه رصد 
شده است.  بر اساس مشاهدات میدانی از برخی شعب 
بانک صادرات، این بانک برای پرداخت تسهیلات خرد، 
مبلغی از وام را بلوکه نمی کند. اما پرداخت وام مشروط 
به سپرده گذاری است که این سپرده برای حداقل مدت 
دو ماه باید نزد بانک باشد، البته به آن سود تعلق می گیرد 
و متقاضی زمان دریافت وام می تواند ســپرده خود را 
پس بگیرد؛ لذا این شرایط خارج از بخشنامه اخیر بانک 
مرکزی نیست. اما در مجموع مسئولان بانکی تاکید دارند 
که برای پرداخت تسهیلات خرد، شرط بررسی میانگین 
یا معدل مانده حساب نباید داشته باشیم همچنین طبق 
بررسی میدانی از برخی شعب بانک صادرات، این بانک 
سه طرح برای پرداخت تســهیلات به مشتریان خود 
دارد که شــامل طرح های میثاق، صدر و سنا می شود.  
در جزئیات این طرح آمده است که یکی از مزیت های 
آن نسبت به سپرده های سرمایه گذاری ماه شمار این 
است که نحوه محاســبه میانگین موجودی و کسب 
امتیاز دریافت تسهیلات در این طرح به صورت روزشمار 
بوده و مشتری امکان واریز و برداشت و انجام امور روزانه 
مالی خود را خواهد داشت از سوی دیگر، حداقل مبلغ 
جهت افتتاح سپرده کوتاه مدت سنا ۱۰۰ هزار تومان 
است که حداقل معدل میانگین جهت محاسبه امتیاز 
دریافت تســهیلات ۱۰ میلیون تومان است و امکان 
واریز و برداشت از حساب میســر خواهد بود.  مبنای 
دوره سپرده گذاری برای بهره مندی از امتیاز تسهیلات، 
حداقل دو ماه خواهد بود که بعد از طی کردن حداقل 
مدت ماندگاری )دو ماه( معادل ۱۰۰ میانگین موجودی، 
تسهیلات قابل پرداخت است که در این زمینه، یکی از 
کارمندان شعب بانک صادرات می گوید که در طرح سنا، 
دو ماه سپرده در بانک می ماند و بعد از این مدت متقاضی 
به میزان آورده خود وام می گیرد؛ به طور مثال اگر ۲۰۰ 
میلیون تومان طی دو ماه سپرده شود، پس از این مدت 
متقاضی می تواند سپرده خود را برداشت و معادل ۲۰۰ 
میلیون تومان نیز از بانک وام بگیرد البته میزان پرداخت 
سود به این سپرده ۹. ۵ درصد است اما میزان پرداخت 
سود به سپرده های دیگر ۱۸ درصد است.  نکته مهم در 
این زمینه این اســت که حداقل مبلغ تسهیلات قابل 
پرداخت از این محل ۱۰ میلیون تومان و حداکثر ۲۰۰ 
میلیون تومان است بنابراین، بانک صادرات در شرایطی 
بر اساس میانگین حســاب، وام می دهد که مسئولان 
بانکی می گویند برای پرداخت تسهیلات خرد، شرط 
بررسی میانگین یا معدل مانده حساب نداریم و بانک ها 

نباید این کار را انجام دهند. 
 
آینده دلار پس از توقف مذاکرات 

چه می شود؟
پیش بینی  گفت:  اقتصادی  کارشناس  یک 
رفتار سیاست گذار و حتی پیش بینی درجه اعتبار 
حرف های سیاست گذار خیلی دشوار است و در 
پاسخ به این پرسش که ناآرامی های اخیر چه تاثیری 
بر بازار ارز خواهد گذاشت باید گفت که ساعت کاری 
صرافی ها کمتر خواهد شد و زمانی که افراد برای 
تامین ارز مورد نیاز خود مراجعه می کنند، می بینند 
که صرافی کار نمی کند و در مضیقه قرار می گیرند.  
به گزارش خبرآنلاین، کامران ندری عنوان کرد: اما 
مساله اصلی به این برمی گردد که ما در آینده چقدر 
درآمد ارزی خواهیم داشت و تا چه اندازه می توانیم 
از این درآمد ارزی استفاده کنیم و همه اینها به برجام 
بازمی گردد و در مذاکرات باید حل شود و به طور 
طبیعی ناآرامی ها اثر منفی خود را بر بازار دارند اما 
اگر مشخص شود که مذاکرات متوقف شده  است و 
آمریکا فشار حداکثری را بازگرداند و تحریم های 
سازمان ملل نیز به آن اضافه شود، می تواند اثرات 

خیلی بدی بر روی بازار ارز  گذارد. 

اخبارکوتـــــاه

قیمت مرغ پرکشید
حاشیه های قیمت مرغ و تخم مرغ در بازار وارد سومین 
ماه خود شده است. طی ۲ ماه گذشته نوسان قیمت این 
دو ماده غذایی پرمصرف چشمگیر بوده و آنها هر روز از 
نرخ مصوب فاصله بیشتری گرفته اند این درحالی است که 
حاشیه های قیمت مرغ و تخم مرغ در بازار وارد سومین 
ماه خود شده است. طی ۲ ماه گذشته نوسان قیمت این دو 
ماده غذایی پرمصرف چشمگیر بوده و آنها هر روز از نرخ 
مصوب فاصله بیشتری گرفته اند همچنین به رغم کاهش 
تقاضا که بخش زیادی از آن ناشی از رشد قیمت تلقی 
می شود، مرغداران ۲ ماه است که با ارائه مستندات رشد 
هزینه تولید و زیان های وارد شده از دولت می خواهند 
نرخ مصوب مرغ و تخم مرغ افزایش یابد. در همین حال 
معاون بازرگانی وزیر جهادکشاورزی روز شنبه اعلام کرد 
نرخ مصوب مرغ تغییری نداشته و نخواهد داشت. این در 
حالی است که دولت قرار بود روز ۳۱شهریور رقم جدیدی 

را برای نرخ مصوب مرغ و تخم مرغ اعلام کند. 
 قیمت مرغ کماکان 59/800 تومان است

معاون بازرگانی وزارت جهادکشاورزی با بیان اینکه 
کمبودی در عرضه مرغ و تخم مرغ نداریم، تأکید کرد: 
قیمت مرغ کماکان ۵۹. هزار و ۸۰۰تومان است و افزایشی 
در قیمت مرغ و تخم مرغ نداریم.  محسن شیراوند افزود: 
سیاست وزارت جهادکشاورزی در حوزه مصرف کننده 
ثبات قیمت و در حوزه تولیدکننده کمک حداکثری 
به توسعه و رونق هرچه بیشتر تولید است، امیدواریم 
در هفته پیش رو با اتحادیه های این حوزه به توافقاتی 
برسیم و بتوانیم هزینه تمام شده تولید را در ابتدای 
زنجیره کاهش دهیم تا در انتهای زنجیره قیمت برای 
مصرف کننده ثابت بماند و افزایشی نداشته باشد.  به گفته 
معاون وزیر جهادکشاورزی هم اکنون کمبودی در زمینه 
تأمین نهاده های دامی جو، ذرت و کنجاله سویا وجود 
ندارد و نهایتا اوایل آبان ماه تمام تعهدات محقق می شود. 
این در حالی است که با وجود تامین نهاده ها آنچه باعث 
افزایش هزینه تولید طیور شده رشد شش برابری قیمت 

این اقلام بوده است. 
 مشاهدات بازار چه می گوید

براساس مشاهدات میدانی، کمترین رقم اعلامی برای 
هر کیلو مرغ در خرده فروشی های تهران ۶۵ هزار تومان 
است البته در برخی مناطق تهران و بعضی فروشگاه ها 
این محصول حتی با قیمت ۸۰تا ۹۰هزار تومان هم 
در حال عرضه است.  همزمان با افزایش قیمت مرغ در 
خرده فروشی ها از ابتدای شهریور، میادین میوه  و تره بار 
شهرداری تهران تنها مراکزی بودند که این کالا را با نرخ 
مصوب عرضه می کردند اما در یک هفته گذشته بهای 
مرغ در این بازارها هم از نرخ مصوب فراتر رفته و هر کیلو 
مرغ تازه در بسته بندی های کیسه ای ۶۰۰ .۶۰ تومان 
قیمت خورده است.  دولت از یک ماه پیش با توزیع مرغ 
منجمد تلاش کرد قیمت را در بازار تنظیم کند. مرغ 
منجمد هم اکنون با قیمت مصوب ۵۰۰ .۴۳ تومان در 
حال توزیع است اما نتوانسته قیمت مرغ گرم را کاهشی 
کند.  رقم های اعلامی برای هزینه تولید و قیمت مرغ در 
کشتارگاه نیز نشان می دهد مصرف کنندگان ناچارند 
قیمت بالای ۷۰هزار تومان را برای مرغ بپذیرند. میانگین 
قیمت مرغ کشتار از خرداد ماه تا مهر افزایشی بوده و از رقم 
۳۰۰ .۴۴تومان به ۸۰۰ .۶۲تومان رسیده است. براساس 
داده های شبکه خبری صنعت مرغداری و دامپروری 
کشور میانگین قیمت مرغ کشتار نخستین روز آبان نیز 
روی عدد۵۰۰ .۶۲ تومان ایستاده که نشان می دهد مرغ  
عرضه شده در خرده فروشی ها حتی بدون سود نمی تواند 
با نرخ مصوب۸۰۰ .۵۹ تومان عرضه شود. در چنین 
شرایطی دولت با چه سیاستی می تواند قیمت مرغ را 

دوباره به نرخ مصوب بازگرداند؟
 پیشنهادهای بخش خصوصی برای کاهش 

هزینه
کاهش تقاضا برای مرغ همزمان با افزایش قیمت این 
محصول از خرداد، باعث شد تولیدکنندگان با کاهش 
جوجه ریزی از تیرماه تلاش کنند تا حدودی زیان ناشی 
از رشد هزینه تولید و افت تقاضا را جبران کنند که این 
امر به افزایش قیمت مرغ از ابتدای شهریور ماه منجر 
شد.  نهاده های دامی و جوجه یکروزه، عمده هزینه 
تولیدکنندگان مرغ و تخم مرغ را تشکیل می دهد. 
قیمت مصوب نهاده ها به عنوان نخستین حلقه از زنجیره 
تولید دام و طیور، از اردیبهشت امسال با حذف ارز 
ترجیحی ۶برابر شده و هزینه تولید را برای مرغداران 
به شدت افزایش داده است. قیمت جوجه یکروزه هم 
در ۳ماه گذشته ۷برابر شده است.  به گفته رئیس انجمن 
پرورش دهندگان مرغ گوشتی جوجه یکروزه که اوایل 
تابستان به ۲هزار تومان رسیده بود امروز ۱۵هزارتومان 
قیمت دارد و این رقم هزینه بزرگی را به تولیدکنندگان 
تحمیل می کند.  محمد یوسفی در پاسخ به این پرسش 
که دولت چه راهکارهایی برای کاهش هزینه در ابتدای 
زنجیره تولید پیش رو دارد؟ به همشهری گفت: جوجه 
یک روزه ای که با قیمت ۱۵هزار تومان خریداری می شود 
تا به فرآوری برسد ۲۰هزار تومان برای مرغدار تمام 
می شود و یکی از راه هایی که دولت می تواند بخشی از 
هزینه  تولید را کاهش دهد، تعدیل قیمت این نهاده 
تولید است.  به گزارش همشهری آنلاین، این مقام 
صنفی با اشاره به مشکلات تولیدکنندگان برای صادرات، 
مشوق های صادراتی را یکی از مهم ترین شیوه های 
حمایتی دولت عنوان کرد و افزود: درحالی که تمام 
دنیا در شرایط کاهش مصرف  داخلی زمینه صادرات را 
فراهم می کند در کشور ما سختگیری هابه قدری بوده 
که بسیاری از تولیدکنندگان از تولید فاصله گرفته اند. او 
در واکنش به اظهارات معاون وزیر جهادکشاورزی درباره 
توافق با بخش خصوصی گفت: تا امروز دعوتی از فعالان 
بخش خصوصی نشده و جلسه ای هم برگزار نشده در 
نتیجه مشخص نیست دولت با چه سیاستی قرار است 
هزینه را برای تولیدکنندگان کاهش دهد. به گفته یوسفی، 
بیشتر مرغداران مشکلات شدید نقدینگی دارند و بانک ها 
نیز در این زمینه همکاری خوبی ندارند و این بر مشکلات 

بخش خصوصی افزوده است. 

دریچـــــه

آرمان ملی-  المیرا بابایی : فیلترینگ اینترنت و طبقاتی 
کردن استفاده از اینترنت گویا چند روزی است که اجرایی شده 
هرچند نمایندگان مجلس درباره این موضوع اظهار بی اطلاعی 
می کنند اما اجرای آزمایشی آن در کشور نیز توسط اپراتورهای 
تلفن همراه بدون هماهنگی با دولت از مصادیق مجرمانه تلقی 
می شود این درحالی است که چند روز پیش اینترنت ایران بر 
روی حالت safesearch قرار گرفته و اینترنت طبقاتی به این 
شکل کلید خورد و به گفته برخی از مسئولان فیلترینگ برای 
برخی از افراد مانند استادان دانشگاه و برخی از گروه های دیگر 
برداشته خواهد شد و مابقی گروه ها تحت پوشش فیلترهای 
گروه کودک در موتورهای جست وجو قرار می گیرند، هرچند 
به گفته کارشناسان اجرای این طرح چالش هایی را در مراحل 
نخست اجرا ایجاد خواهد کرد که تنها رهاورد آن نارضایتی و 
هدررفت سرمایه و زمانی خواهد بود که برای اجرای این طرح 

مصرف می شود. 
 »امنیت« گزینه فراموش شده 

کیوان نقره کار، کارشناس فناوری اطلاعات در این خصوص 
به »آرمان ملی« گفت: اجرای طرح اینترنت طبقاتی در کشور به 
دلایل مختلف با مشکل مواجه می شود مگر اینکه گمان داشته 
باشیم که فضای مجازی و بستر استفاده از اینترنت شباهت هایی 
به اتوماسیون اداری دارد که می توان آن را طبقه بندی کرده و 
روابط فی مابین آنها را بر اساس شاخص هایی از قبل برنامه ریزی 
شده تعریف کرد حتی در صورت قابلیت اجرا شدن این طرح 
با چالش هایی در این خصوص مواجه خواهیم شد که تنها 
رهاورد آن از بین رفتن هزینه های صورت گرفته و تلف شدن 
زمان اجرای آزمایشی این طرح در نقاط مختلف کشور خواهد 
بود.  نقره کار محدود کردن میزان دسترسی به اینترنت برای 
گروه های مختلف را غیرممکن خواند و گفت: محدود کردن 
دسترسی افراد به اینترنت بر اساس شاخص های نیاز آنها به 
اینترنت در رده های مختلف بدون در نظر گرفتن تعاملات 
ضروری اجتماعی مشکلاتی مختلف در کشور و همچنین در 
عرصه تعاملات بین المللی ایجاد خواهد کرد به عنوان مثال 
چگونه می توان تعاملات اجتماعی در فضای اجتماعی بین یک 
دانشجو یا یک فرد بازاری و حتی استاد دانشگاه را در یک دایره 
ضروری کاری یا غیرکاری با دسترسی متفاوت از اینترنت تصور 
کرد بنابراین بسیار ضروری است که با بررسی های کارشناسانه 
مانع از هدررفت سرمایه های ریالی و زمانی در این زمینه شد.  این 
کارشناس ادامه داد: استفاده از پیام رسان های داخلی به جای 
پیام رسان های بین المللی در صورتی که ظرفیت مناسبی برای 
بارگذاری اطلاعات با حجم های سنگین داشته باشد مطلوب 
است اما در حال حاضر چنین ظرفیتی در این حوزه نداریم 
علاوه بر اینکه پیام رسان های داخلی به دلیل دولتی بودن امنیت 
مناسبی هم از نظر مردم دارا نیستند که البته امنیت از نظر مسائل 
سیاسی مطرح نیست بلکه در تعاملات فی مابین تجار داخلی نیز 
گزینه ای است که برخی از فعالان اقتصادی از آن بعنوان یکی از 
دلایل اصلی در استفاده نکردن این پیام رسان ها عنوان کرده اند 
تا احتمالا در معرض افشاگری اطلاعات و تبادلات مالی قرار 
نگیرند.   او اضافه کرد: تمام پیام رسان های داخلی برخلاف دیگر 

پیام رسان های بین المللی مانند واتساپ از پشتوانه های مالی 
دولت برخوردار هستند و از این رو همواره در معرض این خطر 
قرار دارند که در صورت لزوم مجبور به ارائه اطلاعات کاربرهای 
خود به کارفرمای خود هستند از سوی دیگر هیچ کدام از این 
پیام رسان های بین المللی که در اندیشه خلاقیت، به روزرسانی 
و درآمدزایی هستند به دلیل عدم اطمینان از حمایت های مالی 
دولت در حوزه عملکرد خود نمی باشند.  نقره کار افزود: امکان 
ندارد اپراتورها بتوانند به طور خودسرانه اقدام به اجرای طرح 
اینترنت طبقاتی کنند و اگر آنها بدون مجوز رگولاتوری چنین 
کاری کنند تخلف کرده اند و مشمول جریمه می شوند البته در 
حال حاضر به راستی زیرساخت مناسبی برای این اجرا وجود 
ندارد. هر چند این رفتار احتمالا در راستای اجرای طرح صیانت 

یا اینترنت طبقاتی برای مشترکان ایرانی است. 
 آسیب های کسب و کارهای خرد و فیلترینگ

مشاور سابق وزیر ارتباطات و اطلاعات درباره میزان آسیب 
کسب و کارها از فیلترینگ گفت: هیچ شاخصی برای بررسی و 
اعلام میزان آسیب فعالان در فضای مجازی به ویژه اینستاگرام 
به طور دقیق وجود ندارد و اعلام اینکه کمتر از ۳ درصد از 
شاغلان در فضای مجازی در اینستاگرام وجود دارند ادعایی 
بی پایه است، چراکه علاوه بر افرادی که به طور مستقیم اقدام 
به خرید و فروش در بستر اینستاگرام می کنند بسیاری از افراد 
نیز به شکل غیرمستقیم از این رهگذر کسب درآمد می کنند و 
از این رو برآورد دقیقی در این حوزه نمی توان داشت هر چند 
میزان افرادی که به طور مستقیم از طریق اینستاگرام کسب 
درآمد می کنند بسیار بیشتر از نرخ اعلام شده حدود ۳ درصد در 
کشور است.  این کارشناس افزود: با اینترنت طبقاتی شبکه های 
اجتماعی هم داخلی خواهند شد و قطعا دامنه ارتباطات در کشور 
کمتر یا حذف خواهد شد و بهتر است دولت پیش از اجرای این 
طرح به شکل مطلوب کارشناسی کند تا در نبود بودجه باعث 
از بین رفتن سرمایه های بسیار نشود.  نقره کار، مشاور سابق 
وزارت ارتباطات ادامه داد: یکپارچگی زیرساخت های شبکه 
ملی خدماتی مناسبی مانند امنیت داخلی را به همراه دارد اما 
از لحاظ فنی بستر را برای محدودسازی خدمات اینترنت هم 
فراهم خواهد ساخت مانند احراز هویت کاربران که هنگامی 
که بزرگراهی چند بانده ساخته می شود از سه باند آن می توان 
برای توسعه و از دو باند دیگر آن برای محدودیت در هر عرصه ای 
مانند اینترنت استفاده کرد به طور مثال اتحادیه اروپا نیز به سمت 
استفاده از شبکه داخلی اینترنت رفته است اما تاملات بین المللی 
و قراردادهای حقوقی در راستای حقوق کاربران نیز شفاف 
به رسمیت شناخته شده است همچنین در وزارت ارتباطات 
ایران همواره نگاه غیرکارشناسانه و همچنین سیاسی در میان 
وزرا حاکم بوده است، حتی جناب آذری جهرمی که از بدنه 
این وزارتخانه بود و خدمات کتمان نشدنی در این عرصه انجام 
دادند نیز خطاهایی داشتند، مانند حمایت های بی رویه و بدون 
شاخص از اپلیکیشن های ایرانی با صرف هزینه های بی جواب که 
نتیجه ای جز بی اعتمادی مردم در پی نداشت. چنانکه خدمات 
جناب زارع پور در توسعه دولت الکترونیک نسبت به دولت قبل 
را هم نباید چشم پوشی کرد که البته پدیده کرونا در تسریع آن 

بی تاثیر نبوده است. 
 اینترانت یا اینترنت؟

او درباره اینکه اجرای طرح صیانت به اینترنت جهانی نیاز 
است یا اینترنت داخلی)اینترانت( گفت: هنگامی که پهنای باند 
اپلیکیشن هایی مانند اینستاگرام را که در بستر اینترنت جهانی 
کار می کنند پایین بیاید بی گمان بر دیگر سیستم ها نیز آسیب 
خواهد زد و ارائه خدمات در این بستر را دچار تداخل می کند 
به عبارت دیگر در کابلی که خدمات ارائه می دهند نمی توان 
بگوییم در این بخش خدمات برسان و در بخش دیگر خدمات 
نرسان چرا که در طرح صیانت نیز گفته شده شرکت های 
معتبر مانند گوگل یا فیس بوک دفاتری در ایران احداث کنند 
یا سرورهای خود را به داخل کشور منتقل کنند که به دلیل 
تاملات و قراردادهای بین المللی و همچنین برخی از تحریم ها 
که با وجود احیای برجام نیز کماکان پابرجا خواهد بود عملا 
شدنی نیست و شرکت های درجه دو و سه چینی و روسی نیز 
برای آنکه در ایران مطابق خواست دولت فعالیت کنند به دلیل 
تحریم و برخی مسائل دیگر مانند پایین بودن پهنای باند، ترجیح 
می دهند که در بستر اینترنت ملی که در دولت پیش تجهیز 
شد فعالیت داشته باشند در نتیجه زیرساخت های شبکه ملی 
اطلاعات که در زمان آذری جهرمی بنا شد، بستر را برای اجرای 
طرح صیانت در دولت فعلی آماده کرده است.  کیوان نقره  کار 
بیان کرد: با این همه باید از مسئولان پرسید که اگر طرح صیانت 
انجام شود، مشکلات مد نظر شما حل خواهد شد پاسخ شان قطعا 
خیر خواهد بود چراکه تکنولوژی متوقف نخواهد شد و کل این 
بازی با ارتقا اینترنت ماهواره ای در آینده ای نزدیک برهم خواهد 
خورد بنابراین بزرگ ترین مشکل مسئولان این است که آینده 
پژوهی را در دستور کار قرار نمی دهند  و نگرانی مردم جایگزینی 
روبیکا با اینستاگرام نیست بلکه با انحصاری شدن بازار توسط 
اپلیکیشن های داخلی یا درجه چندم خارجی است که بدون 
شفافیت و تاملات بین المللی هر بلایی که بخواهند بر سر کاربران 

خواهند آورد. 
 مقدمات طبقاتی کردن اینترنت؟!

میلاد نوری، کارشناس فناوری اطلاعات و ارتباطات نیز 
دراین خصوص معتقد است: این رفتار می تواند مقدمه ای برای 
طبقاتی کردن اینترنت و اجرای طرح صیانت باشد و همچنین 
قفل کودک مرورگر گوگل در ایران توسط اپراتورها فعال 
شده که این مساله احتمالا از لایه های بالاتری از شرکت های 
 DNS فروش خدمات اینترنت رخ داده است و در واقع به نوعی
Hijacking بوده است و کاربران مثلا به جای آنکه یک IP مثل 
۱۰. ۱۰. ۳۴. ۳۵ دریافت کنند، یک IP از سیستم دستکاری شده 
دریافت می کنند که توسط گوگل و بینگ برای مدارس و کودکان 
در نظر گرفته شده است.  این کارشناس فناوری اطلاعات و 
ارتباطات توضیح می دهد: از نظر امنیتی برای کاربران مشکلی 
 Safe search ایجاد نمی شود، اما کاربران اختیار تغییر حالت
را در موتورهای جست وجو از دست داده اند و به عبارتی کل کشور 
به عنوان کودک در اینترنت در نظر گرفته شده اند و البته با این 
اتفاق و حجم ترافیک زیادی که برای یک IP خاص اتفاق می افتد 
کیفیت اینترنت احتمالا بدتر می شود.  او در این خصوص که 
وضعیتی مشابه چین برای کاربران ایرانی ایجاد کرد گفت: این 
اتفاق غیرممکن است هم به دلیل اینکه ایران برخلاف چین دیر 
شروع کرده و بسیاری از زیرساخت های کشور بر مبنای اینترنت 
بین الملل طراحی و پیاده سازی شده و انتقال آن زیر ساخت ها 
بسیار هزینه بردار و دشوار است دوم آنکه ایران برخلاف چین 
نرم افزارهای داخلی و قدرتمند مشابه نرم افزارهای خارجی 
ندارد و نمی تواند نیاز کاربران را پاسخ بدهد و سوم اینکه بازار 
۸۴ میلیونی ایران برخلاف بازار حدود ۱/۵ میلیاردی چین برای 
سرمایه گذاری روی نرم افزارهای داخلی صرفه اقتصادی ندارد. 

 مجلس: خبر نداریم!
فرهاد طهماسبی عضو کمیسیون صنایع مجلس یازدهم هم در 
واکنش به این مساله گفت: وزارت ارتباطات مجلس را در جریان 
این موضوع قرار نداده و کسی نمی داند چه اتفاقی رخ داده است؟ 
جواد حسینی کیا، نایب رئیس کمیسیون صنایع مجلس نیز 
توضیح می دهد که بدون شک وزارت ارتباطات متولی این مساله 
است اما آنها توضیحی به کمیسیون صنایع مجلس نداده اند و در 
روزهای آینده این مساله از عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات فعلی 

پیگیری می شود. 

  »آرمان ملی« به بررسی اجرای آزمایشی طرح اینترنت طبقاتی در کشور می پردازد؛ 

اینترنت طبقاتی یا قفل کودک همگانی 
      یک کارشناس فناوری اطلاعات: امکان ندارد اپراتورها بتوانند به طور خودسرانه اقدام به اجرای طرح اینترنت طبقاتی کنند و اگر آنها بدون مجوز 

رگولاتوری چنین کاری کنند تخلف کرده اند و مشمول جریمه می شوند البته در حال حاضر به راستی زیرساخت مناسبی برای این اجرا وجود ندارد. هر 
چند این رفتار احتمالا در راستای اجرای طرح صیانت یا اینترنت طبقاتی برای مشترکان ایرانی است. 

؛

قیمت مسکن ملی چندبرابر شد
رئیس انجمن انبوه سازان استان تهران ضمن 
تاکید بر اینکه برخی مسئولان در اجرای مسکن 
ملی متعهد نماندند، گفــت: کارها کند پیش 
می رود و عدم تعهد هزینه هــا را تا ۴۰ درصد 
افزایش می دهد این درحالی اســت که اظهار 
کرد: ایده اجرای طرح نهضت ملی مسکن در 
صورت اجرای درســت می توانست بخشی از 
مشکلات کشور در حوزه تامین خانه را برطرف 
کند اما در اجرا با مشکلاتی روبه رو شده است. 
ما از ماه ها قبل مشــکلات پروژه های نهضت 
ملی مسکن را به اطلاع وزارت راه و شهرسازی 
رساندیم اما تا امروز اقدام جدی برای رفع موانع 
صورت نگرفته اســت. ایرج رهبر افزود: بارها 
اعلام کردیم که متقاضیــان پس از واریز دو یا 
سه قسط ۴۰ میلیون تومانی، به دلیل ناتوانی در 
پرداخت ها در حال ریزش هستند و این مساله 
به کمبود منابع و کندی کار منجر شده است. 
پیشنهاد دادیم تا برخی از محدودیت ها و شروط 
افراد واجد شرایط برداشته شود. انبوه سازان نیز 

درخصوص تامین منابع اعلام آمادگی کردند 
که پیشنهادات مورد بررسی قرار نگرفته است.  
سازنده یکی از پروژه های نهضت ملی مسکن 
در استان تهران گفت: با توجه به قول هایی که 
وزارت راه و شهرسازی به ما داد، پروژه  خود را 
دو ساله تعریف کردیم. الان یک سال و چهار 
ماه از آغاز کار می گذرد اما به دلیل مشــکل 
پرداختی و مشــکلات مدیریتی مسئولان در 
حوزه مسکن، کارها ســرعت اولیه را ندارد و 
سخت است که بتوانیم ظرف دو سال واحدها را 
تحویل دهیم و مسئولان وزارت راه و شهرسازی 
به صورت شفاهی به ما می گویند اگر سرمایه 
خود را به منظور تکمیل پروژه بیاورید ســهم 
شــما را با تهاتر پرداخت می کنیم اما اینها در 
حد حرف باقی مانده و قــراردادی نمی بندند. 
همین بلاتکلیفی ها باعث طولانی شدن پروژه ها 
شده اســت.  رئیس انجمن انبوه سازان استان 
تهران گفت: دنیا برای افزایش بازدهی، کاهش 
هزینه های زیرساختی و حمل و نقل به سمت 

مجتمع سازی و برج سازی رفته است. ممکن 
اســت واگذاری زمین برای ساخت خانه های 
یک طبقه در روستاها مقرون به صرفه باشد ولی 
در شهرهای بزرگ، منطقی نیست که زمین 
گران قیمت را به احداث خانه های یک طبقه 

اختصاص دهیم. 
متمم وام ساخت پرداخت نشد

وی با بیان این که پرداخت متمم تسهیلات 
نهضت ملی مسکن نیز در برخی مناطق محقق 
نشده اســت گفت: وام نهضت ملی مسکن به 
ازای هر واحد در کلانشهر تهران ۴۵۰ میلیون 
تومان است اما هنوز وام ما ۳۰۰ میلیون است و 
پرداخت ۱۵۰ میلیون تومان محقق نشده است. 
البته در شهرهای جدید که بعضا کیلومترها از 
تهران دور هستند ۴۵۰ میلیون تومان پرداخت 
می شود اما در شــهرهایی مثل اسلامشهر و 
شهریار شــکل اجرایی به خود نگرفته است.  
رهبر خاطرنشان کرد: بخشی دیگر از تعهدات 
درباره مفاد قراردادها محقق نشده است. به طور 

مثال پیشتر صحبتی شد مبنی بر این که تفاوت 
قیمت میلگرد فهرست بها با بازار آزاد پرداخت 
شود. اما در زمان مدیریت جدید وزارت راه و 
شهرسازی، خبری از این پرداخت ها نیست.  
به گزارش ایســنا، رئیس انجمن انبوه سازان 
استان تهران ادامه داد: ما برای ساختمان های 
بالای پنج طبقه قرارداد بســته بودیم. بنا بود 
اگر تعداد طبقــات افزایش یافت هزینه هایی 
که از این محل به سازندگان تحمیل می شود 
را محاسبه و پرداخت کنند. در این زمینه هم 
جواب درســتی نمی دهند و ژدر حال حاضر 
هزینه ســاخت به حدود ۸ میلیون تومان در 
هر متر مربع رسیده است؛ در حالی که شاید 
اگر کارها روی روال بود می توانســتیم با ۴۰ 
درصد کمتر از این رقم، پروژه را جمع کنیم که 
به هر حال مساله تورم باعث افزایش قیمت ها 
می شود. دو مشکل اساسی ما عدم تامین منابع 
و رسیدگی نکردن به خواسته ها و پیشنهادات 

سازندگان است. 
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